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[Første næstformand] 

Olesen (RV) har meddelt mig, at de ønsker 
skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ophævelse af  helligdags/o- 
ven. 

(Lovforslag nr. L 49). 

Medlemmer af folketinget Tinning (VS) og 
Agerschou (SF) har meddelt mig, at de øn- 
sker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om ophævel- 
se af  cirkulæreskrivelse om kontanthjælp til 
unge. 

(Beslutningsforslag nr. B 10). 

Medlemmer af folketinget Lykketoft (S), 
Bakholt (S), Camre (S), Hjortnæs (S), Egon 
Jensen (S), Anker Jørgensen (S), Karl Niel- 
sen (S), Stavad (S) og Tastesen (S) har med- 
delt mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om en re- 
form af  den personlige indkomstbeskatning fra 
1985. ' 

(Beslutningsforslag nr. B 11). 

Forslag til folketingsbeslutning om beskat- 
ning af  kapitalafkast i hidtil skattefri instituti- 
oner, fonde, pensions-, forsikrings- og opspa- 
ringsordninger. 

(Beslutningsforslag nr. B 12). 

Finansudvalget har afgivet betænkning 
over: 

Forslag til finanslov for finansåret 1983. 
(Lovforslag nr. L 1). 

Eksemplarer vil blive omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af  orslag: 

Glistrup (FP): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag fil lov om helårsbeboelsesret. 
(Lovforslag nr. L 48). 
Jeg skal i øvrigt henvise til lovforslagets 

tekst og de bemærkninger, der ledsager dette. 

Wilhjelm (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig på venstresocialisternes, socialistisk 
folkepartis, fremskridtspartiets og det radika- 
le venstres vegne at fremsætte: 

Forslag til lov om ophævelse af  helligdagslo- 
ven. 

(Lovforslag nr. L 49). 
Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 

ger, der ledsager lovforslaget. 

Tinning (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig på venstresocialisternes og sociali- 
stisk folkepartis vegne herved at fremsætte: 

Forslag til fo/ketingsbeshftning om ophævel- 
se af cirkulæreskrivelse om kontanthjælp til 
unge. 

(Beslutningsforslag nr. B 10). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger dette. 

Lykketoft (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en re- 

form af den personlige indkomstbeskatning fra 
1985. 

(Beslutningsforslag nr. B 11). 
Socialdemokratiet arbejdede som rege- 

ringsparti med en skattereform, der kunne 
træde i kraft fra 1984. Det var hensigten at 
fremsætte lovforslag straks ved begyndelsen 
af dette folketingsår. 

Med regeringsskiftet gik det lovforbere- 
dende arbejde i stå. Socialdemokratiet ønsker 
med dette beslutningsforslag at sætte ny gang 
i arbejdet med en indkomstskattereform. 
Men vi erkender, at starten nu af praktiske 
grunde må udskydes til 1985. 

Vort beslutningsforslag ligger i forlængelse 
af den socialdemokratiske regerings redegø- 
relse fra maj i år. Men der er sket tekniske 
tilpasninger som resultat af det videre arbej- 
de i sommerens løb. 

Beslutningsforslaget forudsætter, at den 
personlige indkomstskat indtil videre må op- 
retholdes med samme vægt som nu. Afgøren- 
de for, hvor stort et personfradrag der kan 
fastsættes, og hvor langt man kan føre den 
proportionale beskatning op, er derfor om- 
fanget af den fradragssanering, der skal gen- 
nemføres, og udformningen af beskatnings- 
grundlaget for den tillægsskat, der skal afløse 
den hidtidige progression. 



1097 28/10 82: Skriftlig fremsættelse 1098 
[Lykketoft] 

Socialdemokratiet er naturligvis villig til at 
drøfte alle disse spørgsmål nærmere med an- 
dre partier -  og har derfor heller ikke lagt sig 
præcist fast på procenter og beløbsgrænser. 
Men målet er klart. Vi skal have et enklere 
og mere retfærdigt indkomstskattesystem. 
Fradrag skal begrænses og trækprocenterne 
til gengæld nedsættes. Derved kan skatte- 
tænkning og skatteunddragelse bremses, og 
indkomstskattesystemet kan bidrage langt 
mere effektivt til at rette op på samfundsøko- 
nomien. 

I øvrigt skal jeg henvise til beslutningsfor- 
slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger dette. 

Lykketoft (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om beskat- 

ning af kapitalafkast i hidtil skattefri instituti- 
oner, fonde, pensions-, forsikrings- og opspa- 
ringsordninger. 

(Beslutningsforslag nr. B 12). 
I sit forhandlingsudspil af l. september 

1982 foreslog den socialdemokratiske rege- 
ring en realrentebeskatning af pensions- og 
forsikringsformuerne med virkning fra 1983. 

En sådan beskatning er efter socialdemo- 
kratiets opfattelse nødvendig på grund af 
den meget høje realrente, der skaber ureali- 
stiske krav på fremtiden. 

Uden realrentebeskatning kan man heller 
ikke gribe effektivt ind over for den kraftige 
tendens til stigning i underskuddet på statsfi- 
nanserne, medmindre man vil gribe til mid- 
ler, der skader beskæftigelsen og ødelægger 
den sociale tryghed. 

Statens underskud skyldes da også for 
størstedelens vedkommende stigende ren- 
teudgifter på statsgælden. Disse udgifter 
modsvares kun delvis af skattepligtig ind- 
komst, fordi en stor del af renterne tilfalder 
de skattebegunstigede ordninger. Derfor er 
der en klar årsagssammenhæng mellem høj- 
rente, statsunderskud og renteskattefriheden i 
pensions- og forsikringsordningerne. 

Socialdemokratiet har med forundring og 
interesse noteret sig den fuldstændige æn- 
dring i regeringspartiernes synspunkter ved- 
rørende beskatningen af pensions- og forsik- 
ringsformuerne, der skete på få uger ved 
overgangen fra oppositions- til regeringsstil- 

ling. Vi tager det som udtryk for en sen er- 
kendelse af, at ingen regering kan gøre sig 
håb om at rette op på statsfinanserne uden at 
sætte ind over for de skattebegunstigede ord- 
ninger. 

Nøgternt bedømt vil hele 35-40 pet. af 
den budgetforbedring, regeringen kan gøre 
sig håb om at realisere i 1983, fremkomme 
fra den bebudede afgift på pensions- og for- 
sikringsformuerne. Det er bemærkelsesvær- 
digt, eftersom dette element i regeringens 
politik ikke gives nogen dominerende plads i 
regeringspartiernes egne fremstillinger. Dette 
er naturligvis forståeligt på baggrund af de 
helt modsatte synspunkter i den nære fortid. 
Men med den store vægt, regeringen reelt 
lægger på denne beskatning, er det ikke ri- 
meligt at forvente, at der kun bliver tale om 
en midlertidig, 2-årig ordning. Behovet for at 
rette op på statsfinanserne er næppe imøde- 
kommet allerede efter 2 år. Også på denne 
baggrund vil socialdemokratiet med nærvæ- 
rende beslutningsforslag arbejde for en langt 
mere hensigtsmæssig udformning af pensi- 
ons- og forsikringsbeskatningen end den for- 
mueafgift, regeringen ønsker. Vi tillægger det 
stor vægt, at beskatningen udformes rimeligt 
over for de mange borgere, der har tegnet 
pensions- og forsikringsordninger, og over 
for de institutioner, der forvalter ordninger- 
ne. 

Det er fremgået af den offentlige debat, at 
i hvert fald livsforsikringsselskaberne finder 
en beskatning af den ekstraordinært høje 
realrente langt mere rimelig end en formue- 
afgift, der intet hensyn tager til den faktiske 
forrentning -  og dermed vejer urimeligt tungt 
på ældre pensionsordninger. 

Socialdemokratiet er helt enig i disse syns- 
punkter. 

I øvrigt skal jeg henvise til beslutningsfor- 
slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger dette. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 
1; 

Forespørgsel til udenrigsministeren om situ- 
ationen i Tyrkiet. 

Af Steen Folke (VS) og Gert Petersen 
(SF). - 


